
JAK	SE	POSTAVÍŠ	K	JEŽÍŠI?	
(kázání,	evangelický	sbor	Krnov,	neděle	27.3.2022)	

	
Čtení:		 Evangelium	podle	Matouše	26,1-16	

Epištola	Filipským	3,7-14	
	

Zamysleli	jste	se	někdy	nad	tím,	co	je	–	nebo	bylo	–	pro	vás	v	životě	nejdůležitější?	Co	
stojí	na	samém	vršku	vašeho	žebříčku	hodnot?	Nebo	–	slovy	apoštola	Pavla	–	co	je	
největším	ziskem	vašeho	života?	Za	co	by	vám	stálo	vyměnit	všechno	ostatní?	
Někdo	řekne	zdraví,	někdo	přátelství	nebo	rodina,	pro	jiného	je	důležitá	sláva	a	
ocenění	ostatních.	Někdo	je	pragmatik	a	bude	mluvit	o	tom,	že	nakonec	je	stejně	
nejdůležitější	mít	co	do	úst	a	na	sebe	a	pro	dalšího	jsou	nejzásadnější	peníze.	Jiný	
bude	vyjmenovávat	vzletné	ideály:	láska,	blaho	všech,	porozumění	mezi	lidmi…	
Jistěže	mají	lidé	různé	ideály	a	různé	věci	mají	pro	ně	různou	hodnotu.	Tato	hodnota	
se	dokonce	mění	i	podle	situace,	v	níž	se	člověk	nalézá;	kvalitu	hodnotového	žebříčku	
prozkouší	teprve	krize.	Takže	se	vám	snadno	může	stát,	že	lidé,	na	jejichž	
spolehlivost	jste	spoléhali,	vás	opustí	při	prvním	náznaku	ohrožení,	zatímco	účinná	
pomoc	přijde	od	člověka,	kterého	byste	si	o	ni	ani	netroufli	požádat.	Nadšený	
idealista	se	ukáže	být	naprostým	zbabělcem	a	bezohledný	mamonář	najednou	
překvapí	změnou	svého	smýšlení.	
Zkusme	se	z	tohoto	úhlu	podívat	na	lidi	okolo	Ježíše.	
V	přečteném	textu	stojí	v	kontrastu	dvě	různé	osobnosti	a	také	dvě	skupiny	lidí:	
bezejmenná	žena,	prokazující	svou	lásku,	proti	Jidášovi;	skupina	učedníků,	a	na	
druhé	straně	velekněží	a	starší.	
Podívejme,	jak	se	od	sebe	liší	právě	ve	svém	přístupu	k	Ježíši.	
	
Nejdříve	velekněží:	
Elita	národa,	vůdcové	a	vzory,	znalci	Písma	a	nepochybně	moudří	mužové…	a	
zároveň	politikové,	kteří	obětují	život	člověka	pro	„zájem	většiny“.	Všimněte	si,	že	
jsou	to	znalci	Božího	Zákona,	ale	ve	chvíli	jejich	soudu	je	přikázání	„Nezabiješ“	příliš	
nezajímá.	Jejich	vztah	k	Ježíši	je	velmi	chladný	–	kalkulují	s	ním	a	hádají	se	s	ním;	není	
jim	lhostejný,	ale	rozhodnou	se	zaujmout	postoj	záporný	–	protože	Ježíšovo	učení	
narušuje	jejich	myšlenkové	struktury	a	ohrožuje	jejich	představu	světa.	
	 Jejich	postoj	je	ukázkou,	jak	někdy	ochránci	víry	a	nejzbožnější	ze	zbožných	
dokážou	být	nemilosrdní.	Ježíše	to	velice	rmoutilo,	a	bojím	se,	že	jej	často	stejným	
způsobem	zarmucuje	křesťanská	církev	a	my,	její	představitelé...	
	
Dále	učedníci:	
Nejbližší	Ježíšovi,	vkládal	do	nich	všelijaká	očekávání	a	oni	do	Něj,	znali	jej	nejlépe	a	
taky	jim	prozradil	nejvíce	ze	svých	plánů	a	ze	svého	učení.	Na	druhé	straně	je	to	
velmi	nesourodá	skupinka,	která	by	se	nikdy	nesešla	pohromadě,	kdyby	nebylo	jejich	
Mistra	(celník	–	úředník,	relativně	vzdělaný	člověk	–	vedle	rybářů	–	nejchudších	a	
nejopovrhovanějších	v	tehdejší	společnosti…).	K	Ježíši	mají	velmi	pozitivní	vztah,	
který	ovšem	projde	velmi	napínavým	vývojem	ve	chvíli	Ježíšovy	smrti	a	po	Jeho	
vzkříšení…	



Díky	Ježíši	je	jejich	myšlení	velmi	pragmatické:	„Proč	ta	žena	působí	takovou	škodu,	
k	čemu	takový	výdaj	na	parádu,	když	je	tolik	lidí,	kteří	nemají	co	jíst?	Nebylo	by	lépe	
olej	prodat	a	peníze	dát	chudým?“	
	
Jedním	z	učedníků	je	Jidáš:	
Ten,	o	kterém	se	dovídáme,	že	Ježíše	nakonec	zradí,	pak	svého	činu	lituje	a	oběsí	se.	
Někdy	bývá	popisován	jako	lotr,	ale	vůbec	to	nemusí	být	tak	jednoznačné.	Klidně	to	
mohl	být	idealista,	jehož	ideály	ho	nakonec	dovedly	až	ke	snaze	popohnat	situaci	a	
donutit	Ježíše,	aby	začal	svou	revoluci.	Janovo	evangelium	jej	ovšem	označuje	jako	
zloděje,	a	právě	on	byl	(podle	Jana)	tím,	kdo	vyslovil	stížnost	na	marnotratnost	a	
plýtvání…	Jeho	vztah	k	Ježíši	byl	nepochybně	velmi	blízký,	denně	naslouchal	Jeho	
slovům	a	jistě	si	i	vzal	mnoho	k	srdci…	a	přesto	právě	on	přivolá	krizi…	
	
Nakonec	nám	zůstává	ta	žena.	
Nevíme	o	ní	skoro	nic	(tedy,	aspoň	podle	Matouše	–	Marek	a	Jan	říkají,	že	to	byla	
Marie,	sestra	Lazara,	co	ho	Ježíš	vzkřísil	z	mrtvých,	a	taky	pilné	Marty,	která	se	tolik	
snažila,	aby	Ježíše	vzorně	pohostila)	Někdo	by	si	možná	mohl	říct,	že	je	to	afektovaná	
a	zamindrákovaná	hysterka…	přesto	(nebo	možná	právě	proto)	ji	Ježíšova	slova	silně	
zasáhla,	a	ona	to	dokazuje	tak,	jak	ji	zrovna	napadlo.	Z	lásky	obětuje	věc,	která	pro	ni	
má	velikou	hodnotu.	Racionálně	založený	člověk	si	možná	zaťuká	na	čelo:	„Vždať	
vůbec	nepřemýšlí,	nemá	to	žádnou	logiku	ani	význam,	je	to	jakýsi	zbytečný	a	
bezvýznamný,	a	přitom	zbytečně	drahý	symbol.“	V	tu	chvíli	přemýšlíme	přesně	jako	
učedníci	nebo	velekněží.	
Ježíš	ovšem	je	oné	ženě	vděčný	–	za	projev	veliké	lásky,	která	se	nenechá	svázat	
racionální	politikou	ani	věroučnými	předpisy…	
	
Sestry	a	bratří	–	Ježíš	je	zvláštní	postava.	Nikoho	nenechá	dlouho	v	klidu.	Když	ho	na	
své	cestě	životem	potkáte,	nemůžete	se	ho	jen	tak	lehce	zbavit.	Jeho	příběh	i	Jeho	
učení	vás	prostě	donutí	zaujmout	k	Němu	vlastní	postoj.	Je	na	vás,	jaký	ten	vztah	
bude:	jako	velekněží,	jako	učedníci,	jako	Jidáš,	případně	jako	ta	žena…	
Můžeme	se	při	hledání	svého	vztahu	k	Ježíši	inspirovat	apoštolovým	osobním	
vyznáním:	Všechno,	co	bylo	pro	mne	dříve	důležité,	teď	vidím	jako	nic.	
Na	vrcholku	hodnotového	žebříčku	stojí	Ježíš	a	Jeho	láska,	Jeho	ukřižování	a	
zmrtvýchvstání,	Jeho	příklad,	Jeho	slova	a	učení…	
Kam	bychom	Ježíše	umístili	my?	Jak	moc	je	pro	nás	důležitý?	
Odpovězme	si	každý	sám	–	před	Bohem…	
	
Pane	Ježíši	Kriste,	milujeme	Tě.	Od	Tebe	jsme	se	naučili	milovat.	Dej	ať	to	umíme	
dávat	to	najevo	celým	svým	životem,	každým	slovem	i	skutkem.	
AMEN!	
	


